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Kindrusz László vagyok harmadéves Ipari termék- és formatervező szakos hallgató. 
Csomagolás modulon vagyok az egyetemen, szakmai gyakorlatomat mindenképp szerettem 
volna külföldön abszolválni, mert úgy gondolom, az Erasmus által biztosított program kiváló 
szakmai lehetőségeket és kapcsolatokat biztosít a diákok számára. 
Szakmai gyakorlati helyem kiválasztása már régóta foglalkoztatott. Amikor még nem is 
jártam az egyetemre, már akkor elgondolkoztam rajta vajon hova fogok jelentkezni, és milyen 
lesz bekerülni egy lehetőség szerint nagy cég mindennapi életébe. Tanulmányaim során 
viszonylag gyorsan körvonalazódott bennem, hogy milyen területre szeretnek kerülni.  

A gyakorlatomat azzal bővítettem ki, hogy nem csak adott termék csomagolását 
tervezem meg, hanem szerettem volna rálátni egy termék bevezetése mögötti munkába, 
beleértve a marketinget, a brandinget, az engedélyeztetési folyamatot és egyéb jogi 
követelményeket stb. Ez némiképp megnehezítette a szervező cég munkáját, de szerencsére 
sikeresen megoldották a feladatot. 
 
Szakmai gyakorlatomat egy Maximvs nevű máltai vállalkozásnál töltöttem. A cégre rákeresve 
nem sok információhoz jutottam, így kimondottan vártam a Skype interjút. 
Az interjú során lehetőségem volt beszélgetni a leendő mentorommal. Ennek során kiderült, 
hogy ez nem egy nagy vállalkozás (konkrétan csak gyakornokai szoktak lenni), és elsősorban 
marketing tanácsadással foglalkozik, de mivel egy egyszemélyes vállalkozásról van szó ez 
elég sok mindent lefed. A beszélgetés pár héttel indulásom előtt volt, így megkértem, hogy 
küldjön nekem anyagokat, hogy fel tudjak készülni. Pár nappal később megkaptam az első 
feladatom, ez egy mondat volt. Egy kenyérgyár termékeinek kell majd csomagolást 
terveznem, és emellé egy arculatot készítenem. Rövid és tömör feladatkiírás. 

A következő hetem a vizsgaidőszak mellett adatgyűjtéssel telt. Próbáltam felmérni a 
konkurenciát, és inspirációt meríteni. Málta elég kis ország (legnagyobb szigete kisebb mint 
Budapest lakossága pedig alig 400.000 fő) ipari termelése elhanyagolható, a legtöbb 
termékből importra szorulnak, leginkább sót, olivaolajat és mézet exportálnak. Emellett az 
anyaggyűjtésnél gyorsan észrevettem, hogy igazából a termékekből nincs nagy választék. 
Közvetlen konkurenciának 2 márkát találtam, ebből az egyikkel elég jóindulatú voltam mert 
csak néhány kisebb boltban lehetett kapni. 

A szigetre érkezésem után volt egy napom kicsit helyben is szétnézni. Elmentem a 
helyi mintaboltokba, megkértem a lakótársaimat, hogy a kenyerek csomagolását ne dobják ki, 
így másnap már ezekkel felfegyverkezve indultam az irodába.  
Az iroda elég egyszerű volt, mint kiderült a mentoromnak nincs olyan helye ahol 
dolgozhatnék, így egy barátja cégénél lesz a helyem. Ez a furcsa kettősség, hogy 
kollégáimmal vagyok akik mégsem azok sokszor előjött. Ennek ellenére nagyon jó 
kapcsolatba kerültem mindenkivel beleértve az ottani vezetőket is.  

Az első héten egy olyan dologgal találkoztam amire nem számítottam. Mielőtt 
elmentem, valamiért úgy gondoltam, hogy lesz mellettem valaki aki ’’fogja a kezem’’ és 
instrukciókkal segíti a munkám. Yves, a mentorom ideje nagyrészében nagyon elfoglalt, így 
ez a valaki az én esetemben a Google volt. Rá kellett éreznem arra, hogy egyedül egy 
határidőm van, és addig az időm 70 %-át magamnak osztom be. Büszke vagyok rá, mert úgy 
érzem a gyakorlat alatt ezt sikerült megoldanom. 
A kenyérgyáras projekt mellett ad-hoc feladatokat oldottam meg. Bemelegítésként 
kovácsoltvas idomokat rajzoltam, ezt követte több logó, illetve matricák és címkék. Viszont 
időm nagy részében kenyerekkel keltem és feküdtem. 

Pár hét után megjelent az irodában egy számomra új kolléga. John grafikus volt és 
1966-ban kezdett dolgozni egy magazinnál. Most nyugdíjasként besegít annak a lapnak amely 
az irodánkban készült. Mondanom sem kell nagyon örültem a jelenlétének, rengeteg 



konstruktív véleményt kaptam tőle. Emellett az ott dolgozó grafikus gyakornok is több 
hasznos tanáccsal segítette a munkám. 

 
Máltán az emberek aránylag lazán kezelik az idő fogalmát. Az iroda munkanapja reggel 8-kor 
kezdődött, viszont általában 9-re értek be. Így reggelente mivel nem volt se kulcsom az 
irodához, se kávéfőzőm a szemközti kávézóban indítottam a napom, így tett az iroda vezetője  
több kollégám is. Itt rengeteg hasznos tanácsot kaptam arról, hogy hogyan is telik a 
cégvezetők mindennapja. Illetve milyen problémákat kell megoldaniuk nap-mint-nap, hogyan 
látják a jövőjüket, és milyen kihívások várnak rájuk a jövőben, illetve, napi eseményeket egy 
teljesen más aspektusból láthattam. És ez volt a bónusz a gyakorlatom során. Belülről láttam 
azt, hogy hogyan kell egy ilyen kis vállalkozást irányítani, rengeteget tanultam belőle. 
 
Feladataim 
 
Első feladatom egy egyszerű kovácsoltvas elem rajzolása volt Adobe Illustratorban. Ez 
véleményem szerint afféle teszt volt, mentorom kíváncsi volt arra, hogy mennyi idő alatt 
milyen munkát adok neki, és azt hogyan prezentálom felé. Itt ami rögtön kijött egy Trello 
nevű alkalmazást használnak a fájlok megosztásához, és nem szerette, ha a nyers ai-filet 
töltöm fel, mindent PDF-ben kért. Később a komolyabb feladatok biztos-ami-biztos alapon 
feltöltöttem az eredeti ai-formátumban. Szemény szerint azzal jobban szerettem dolgozni. 
 
Második feladatom, egy logó készítése volt. Itt szembejött velem az a nehézség, hogy nem 
ismertem a céget, illetve ebben a Google sem volt segítségemre. Iskolai tanulmányaim során 
terveztünk logót, ám több változat után sem sikerült számomra megfelelőt alkotnom.  
Itt felhasznált kompetenciák leginkább az Adobe szoftvereinek használatában merült ki. 
 
Időközben elkezdtem a harmadik –fő feladatomon- lévő munkát. Itt egy kenyérgyárnak kellett 
csomagolást tervezni. A csomagolásnak reprezentálható állapotban kell lennie, lévén a 
projektet még nem kaptuk meg.A kész anyaggal szerettünk volna menni a vezetőséghez. A 
feladatot temérdek mennyiségű kutatómunka előzte meg. Ennek során elsőnek elmentem több 
kis boltba, hogy feltérképezzem a kínálatot. A kenyérgyárnak több saját üzemeltetésű üzlete is 
van, ennek arculata még nem egységes. A személyes látogatások illetve gyűjtőmunka után 
arra jutottunk, hogy célszerű lenne elsőnek csak egy általános tervet készíteni, ugyanis a 
termékek csomagolása nem egységes, a brand nincs elég erősen definiálva a fogyasztók 
részére.  
 
Negyedik feladatom, egyszerű figyelmeztető táblák készítése volt. Itt figyelnem kellett a 
helyes színhasználatra illetve formátumra és az olvashatóságra. 
 
Ötödik feladatom egy újabb logó készítése volt. Itt már jobb helyzetben voltam, ugyanis több 
információm volt a cégről. 
Levezetésként egy izgalmas feladatot kaptam. A helyi rendőrség logópályázatán indultunk, 
ide készítettem több változatot is. Rendkívül izgalmasnak találtam ezt a feladatot, viszont az 
erre szánható idő sajnos nagyon rövid volt.  
  



 
 
Feladataim összefoglalásaként elmondhatom, hogy személy szerint a gyakorlatot sikeresnek 
tartom. Indulásom előtt összeírtam, hogy miket szeretnék elérni, ezek a következők voltak: 

• Idő menedzsment fejlesztése 
• Adobe szoftverek  
• Rhino  
• Angol gyakorlása 
• Szervezőkészség fejlesztése 

 
Úgy érzem ebben a két hónapban ezeket sikeresen abszolváltam. Örültem, hogy egy 
élelmiszer csomagolásával kellett foglalkozom, személyes véleményem szerint ezt egy 
nehezített terep, ugyanis az élelmiszereknél is nagyon szigorú szabványoknak kell megfelelni 
emellett nem lehet nagyon bonyolult csomagolást tervezni, a termék ára és jellege miatt. 
 Pozitívumként könyveltem el, hogy mind a mentorommal, mint a kollégáimmal a mai 
napig is tartom a kapcsolatot. Azzal váltunk el, hogy ha újra a szigeten leszek akkor várnak 
vissza.  
A rendőrség és a kenyérgyár projekt beszámolóm írásának pillanatában sem záródott le, így 
abból még így távolról besegítek. 
 

Összegzésképp elmondhatom, hogy ezt a lehetőséget tényleg ki kell használni. A fent 
említett kompetenciákon felül, rengeteg új nemzetet és szokáskört ismertem meg, így 
környezettemmel szemben még toleránsabb lettem. Megismertem a lakótáraim révén új 
kultúrákat, gyakoroltam az önállóan dolgozást ami a mi területünkön hatalmas előny, láttam 
hogyan működik egy kis tanácsadó és egy kicsit nagyobb rendezvényszervező cég. Emellett 
kint rendezvények útján sikerült több vállalkozót is megismernem, így számomra ez a két 
hónap egyértelműen sikeresnek tekinthető. 


